NENETS
	Россия – исторически сложившееся многонациональное государство, которое включает в себя беспрецедентное количество малочисленных народов, сохранивших свою идентичность, язык и культуру до настоящего времени. Ненцы один из таких малочисленных  народов.

Живут ненцы на огромной территории – от Кольского полуострова до низовья Енисея. И не просто живут, а всё время путешествуют! Ведь ненцы – оленеводы. А мы, олени, очень любим ягель (это мох такой, очень вкусный). Вот и приходится ненцам за нами ходить с пастбища на пастбище.

Но ненцы к такой кочевой жизни привычные! У них есть большие сани – нарты, на них всё-всё помещается. Даже их домики – чумы. Садятся ненцы в такие нарты всей семьёй и едут вслед за стадом.

А кроме оленей у ненцев есть ещё одни верные друзья – собаки. Они и охотиться помогают, и стадо оленье от волков охраняют. 

Каждому маленькому ненцу родители дарят аркан – это такая верёвка с петлёй на конце, чтобы оленей ловить. И ребята учатся набрасывать этот аркан на разные предметы. Иногда даже собак таким арканом ловят. Тренируются.

А ещё ненцы любят всякие соревнования устраивать. Наперегонки бегают и через нарты перепрыгивают – кто дальше?

Вот такие они, ненцы – трудолюбивые и очень весёлые!


	Russia is a historically established multinational country with an unprecedented number of small nations that have preserved their identities, languages and cultures till the present day. The Nenets people are one of those small nations.

The Nenets live in the vast territory – from the Kola Peninsula to the Lower Yenisei. And they don't just live there – they are on a permanent voyage! As the Nenets are reindeer farmers. And we, reindeer, like cup moss very much (it's a very tasty sort of moss). And the Nenets people have to follow us, from one pasture to another.

However, the Nenets are quite accustomed to that nomadic way of life! They have big sledges drawn by reindeer or dogs – the nartas. Nartas can carry everything a Nenets may have, even their houses – the chums, tents made of skins or bark. The Nenets people get on such nartas with all of their families and travel, following the herd.

Reindeer are not the only faithful friends of the Nenets people – they also have dogs. They help people in hunting and protect reindeer herds from wolves.

Every little Nenets boy gets a lasso as a gift from his parents. It's a kind of rope with a loop at its end for catching reindeer. And boys learn to throw those lassoes over various objects. Sometimes they even catch dogs with lassoes when training.

Besides, the Nenets people like all kinds of competitions. They run, racing with each other, and jump over nartas – whose jump is the longest?

That's the way the Nenets are – assiduous and cheery!


NIVKHS

	Россия  - исторически сложившееся многонациональное государство, которое включает в себя значительное количество малочисленных народов, сохранивших свою идентичность, язык и культуру до настоящего времени. Нивхи один из таких малочисленных  народов.

В Хабаровском крае, на Сахалине, на берегу Охотского моря, живут нивхи – морские охотники и рыболовы.

На своих больших лодках уходят они далеко в море и охотятся на нерпу (это такой тюлень). 

А на берегу их ждут верные друзья, собаки. Собак у нивхов много. И почти все они ездовые. Нивхи запрягают собак в нарты, похожие на большую лодку и вперёд! Собаки нарты тянут, а наездник шестами управляет. 

Дома у нивхов деревянные и большие. Живут в каждом таком доме по несколько семей, да ещё и собаки погреться приходят. В общем, весело живут!

А ещё, очень любят нивхи всякие праздники устраивать. Вот, например, водят по деревне медведя, а все выходят из домов и мишку приветствуют. И людям веселье, и медведю приятно!

А как стемнеет, все нивхи ложатся спать. Ведь завтра опять в море выходить, рыбу ловить, собак кормить – дел невпроворот!


	Russia is a historically established multinational country with an unprecedented number of small nations that have preserved their identities, languages and cultures till the present day. The Nivkhs are one of those small nations.

In Khabarovsk Krai, on Sakhalin, on the shore of the Sea of Okhotsk, there live the Nivkhs – the sea hunters and fishers.

They sail on their big boats far into the sea and hunt nerpas (a kind of seal).

And on the shore, they are awaited by their faithful friends, the dogs. Nivkhs have lots of dogs. And almost all of them are draught dogs. Nivkhs harness the dogs to their nartas looking like big boats – and forward! The dogs draw the nartas while the rider controls the movement with poles.

Nivkhs' houses are big and are made of wood. Several families live in every single house, and sometimes their dogs also come inside to warm themselves for a while. So, the life is fun!

Moreover, Nivkhs really like organizing all kinds of holidays and celebrations. For example, they lead a bear round the village, and all the rest of the inhabitants leave their houses to greet the bear. So the people are having their fun while the bear is pleased, too.

And when it gets dark, all the Nivkhs go to bed. As tomorrow they will have to go into the sea again, to fish, to feed the dogs – they are simply snowed under with work!




TOFALARS
	Россия – большое и дружное многонациональное государство, которое включает в себя огромное количество малочисленных народов, сохранивших свою идентичность, язык и культуру до нашего времени. Тофалары - один из таких малочисленных  народов.

Живут тофалары в Иркутской области, в Саянах. Это такие горы, покрытые густым лесом – тайгой. Зверей в этом лесу видимо-невидимо! Есть и медведи, и волки и даже огромные лесные олени- изюбри. Поэтому тофалары издревле известны как самые смелые и искусные охотники.  

Живут тофалары в небольших посёлках, только дома их застать трудно, не любят они дома сидеть. Ведь куда интересней бродить по лесу и выслеживать осторожного изюбря. 

Охотиться тофаларам помогаем мы, северные олени. Ну, и собаки, конечно, тоже. 

А ездят тофалары на оленях верхом, как на лошадях, ведь на нартах в лесу далеко не уедешь. 

Раньше тофалары охотились с луком, а теперь у них есть охотничьи ружья. И ещё у них есть такие специальные трубы – манки, если в такую трубу подудеть, то получается рёв изюбря, и все лесные олени поблизости приходят посмотреть, кто это их зовёт? А охотнику только этого и надо!

Тофалары свой родной лес очень любят и берегут. Потому что знают, это их дом, здесь жили их предки, и будут жить их дети. Вот такие они, смелые охотники тофалары!

  
	Russia is a historically established multinational country with an unprecedented number of small nations that have preserved their identities, languages and cultures till the present day. The Tofalars are one of those small nations.

They live in Irkutsk Oblast, in the Sayan Mountains. The mountains are covered with thick woods, the taiga. Countless numbers of animals live there! There are bears and wolves, and even the great Manchurian deer. So the Tofalars have always been known as the bravest and the most skillful hunters.

Tofalars live in small settlements. But one can hardly find them at home, as they don't like sitting in there. They find it far more interesting wondering round the woods and tracing the careful Manchurian deer.

And we, reindeer, help Tofalars in hunting. And so do dogs, of course.

Tofalars ride reindeer like horses, as one can hardly get far in the woods on nartas.

At earlier times, Tofalars used to go hunting with bows, but now they have fowling pieces. And they also have special trumpets for beckoning deer. The trumpets produce a sound very similar to the Manchurian deer's roar, so all the deer walking nearby come to see who's calling them. And that's exactly what the hunter wants!

Tofalars love and treasure their native forest. As they know this is their home and the place where their ancestors lived, and where their children will live, too. That's the way they are – the brave hunters, the Tofalars!




ULCHIS
	Россия  - исторически сложившееся многонациональное государство, которое включает в себя значительное количество малочисленных народов, сохранивших свою идентичность, язык и культуру до настоящего времени. Ульчи один из таких малочисленных  народов.

Живут Ульчи на берегах широкой реки Амур, в Хабаровском крае. Ульчи очень трудолюбивый народ. Всё успевают, и рыбы наловить, и за огородом присмотреть и даже на охоту сходить. 
Живут они в больших деревянных домах и на долго из селений не уезжают. Очень они к своим  родным местам привязаны. Да и как тут не привязаться, когда вокруг такая красота!

Весной, когда лосось идёт на нерест, его так много, что воды не видно! Ульчи в это время рыбу руками ловят! Тут уж некогда зевать! Надо рыбу впрок заготавливать. Пойманную рыбу вялят на солнце, она называется юкола.

А ещё  Ульчи  умеют шить из рыбьей кожи разные вещи - одежду, обувь, сумки. Они очень красивые и удобные!

А вечером, в своих красивых нарядах, Ульчи собираются на берегу реки и устраивают гонки на лодках. Веселятся, бьют в бубны и танцуют. Делу время, потехе час!
	Russia is a historically established multinational country with an unprecedented number of small nations that have preserved their identities, languages and cultures till the present day. The Ulch people, or the Ulchis, are one of those small nations.

The Ulchis live on the banks of the wide river, the Amur, in Khabarovsk Krai. They are very laborious people. They find time for everything: fishing, kitchen gardening, and even hunting.

They live in large wooden houses and don't leave their settlements for long. They are very much attached to their native places. And how can you not get attached to these places – they are just so beautiful!

In spring, when salmon are spawning, they are so numerous that you can hardly see the water! Ulchis catch the fish with their hands then! There's no time to lose! They have to store up fish. They sun-dry the fish, and the meal is called 'yukola'.

Besides, Ulchis can make various things out of fish skins – clothes, footwear, and bags. The things appear very beautiful and comfortable!

And in the evening, wearing their beautiful costumes, Ulchis gather on the riverside and race on their boats. They have fun, play their tambourines, and dance. Business before pleasure!


                   KHANTS

	Россия  - исторически сложившееся многонациональное государство, которое включает в себя беспрецедентное количество малочисленных народов, сохранивших свою идентичность, язык и культуру до настоящего времени. Ханты один из таких малочисленных  народов.

Живут они в западной Сибири, на берегах широкой реки Обь. Ханты настоящие рыболовы! Они плавают на лодках, выдолбленных из целого ствола дерева, и круглый год ловят рыбу разными хитроумными ловушками.

А ещё у хантов, в каждой семье, не один дом, а целых четыре – в одном живут зимой, в другом весной, в третьем летом, а в четвёртом осенью! Вот так – садится вся семья в большую лодку и плывет в свой следующий дом следуя за новым временем года: зимой – из-за охоты, весной и осенью – из-за охоты и рыбалки, летом – из-за рыбалки.

Ханты очень эту рыбу любят. Они едят её сырой, варят в котле, жарят на углях, коптят, вялят и даже муку из неё делают! А потом, зимой, когда рыбы мало, они из этой муки суп варят!

Ханты верят, что рядом с ними живут духи- хранители. Они хорошие – всё видят и всем помогают. Но злить их всё-таки не стоит, мало ли что?..

Дети у хантов без дела не сидят. Мальчики учатся ловить рыбу и охотиться, а девочки учатся строить чумы и готовить еду. А ещё девочки играют в куклы, но лиц у этих кукол нет. Ханты думают, что если нарисовать кукле лицо, то она может ожить ненароком...

А вечерами ханты всей семьёй собираются у очага и слушают сказки про весёлого и ловкого мальчика Пыгрысь, смеются и рыбу вкусную едят!   


	Russia is a historically established multinational country with an unprecedented number of small nations that have preserved their identities, languages and cultures till the present day. The Khanty people, or the Khants, are one of those small nations.

They live in Western Siberia, on the banks of the wide Ob River. The Khants are true fishers! They sail on boats hollowed out of whole tree trunks and catch fish all round the year, using various sophisticated devices.

Besides, every Khanty family has as many as four houses – every different season they spend living in a different house! The whole family just gets in a big boat and goes to another house, following a new season coming: in winter – because of hunting, in spring and in autumn – because of hunting and fishing, and in summer – because of fishing.

The Khanty people like fish very much. They eat raw fish, they boil it in cauldrons and fry it on charcoals, they dry-cure it and even make flour out of it! And then, in winter, when there's little fish, they cook soup out of that flour!

Khants believe that there are guardian spirits living somewhere in the neighbourhood. They are good: they see everything and help everyone. But still, no one should ever anger them, as you never know…

The Khanty children never sit doing nothing. Boys learn to catch fish and hunt, and girls learn how to build chums and cook. Besides, girls play with dolls, but those dolls never have faces. The Khanty people believe that if you draw a doll's face, the doll may become accidentally alive…

And in the evening, Khants, with all of their families, gather by their hearths and listen fairy tales about the cheerful and agile boy, Pyhrys by name. They laugh and eat their delicious fish!


